
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 1. juni 2016 stillet følgende spørgs-

mål nr. 47 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares.   

 

Spørgsmål nr. 47:  
”Ministeren bedes kommentere henvendelsen af 31. maj 2016 fra Anne-Marie 

Krogsbøll, Herlev, jf. L 184 - bilag 24”. 

 

Svar: 

 

I henvendelsen skriver borgeren, at hun har forstået lovforslaget og svarene på tidli-

gere spørgsmål således, at ministeren og sundhedsdatastyrelsen får med lovforslaget 

bemyndigelse til følgende: 1) dele/udlevere borgernes helbredsdata med private fir-

maer, herunder evt. firmaer og forskere i udlandet, 2) videregive data til f.eks. NOVO 

eller andre private firmaer i forbindelse med det nye diabetescenter eller andre of-

fentligt-private samarbejder, såfremt ministeren eller sundhedsdatastyrelsen måtte 

finde det hensigtsmæssigt, 3) på et senere tidspunkt beslutte, at data kan indgå i for-

skermaskiner, hvorved de evt. kan deles med udlandet, og dermed potentielt med 

hele verden, 4) beslutte egenhændigt i samråd med sundhedsdatastyrelsen, hvad der 

kan anses for at være ”af væsentlig samfundsmæssig betydning” og 5) beslutte, at 

også økonomiske forhold kan falde ind under ”væsentlig samfundsmæssige betyd-

ning”, og at dette, såfremt ministeren måtte finde det formålstjenligt, kan overtrumfe 

hensynet til borgernes rettigheder til privatliv.” Endvidere gentager borgeren 

spørgsmålet om forholdet til lovforslaget og aftalen om Privacy Shield, som der aktu-

elt forhandles om i EU regi vedr. regler for deling af persondata med USA (afløser for 

Safe Harbour), idet det åbenbart senere kan besluttes, at data kan deles med udlan-

det. Det anføres, at der bør oprettes en lettilgængelig løbende oversigt over, til hvilke 

formål der er givet tilladelse til, at data kan deles og udleveres. 

 

For så vidt angår indholdet af lovforslaget og ændringsforslaget kan jeg henvise til 

svarene på spørgsmål 42-46, idet jeg dog gør opmærksom på, at det er den siddende 

sundheds- og ældreminister, der får bemyndigelse til at udstede nærmere regler om 

Sundhedsdatastyrelsens videregivelse af oplysninger fra Lægemiddelstatistikregistret. 

 

For så vidt angår videregivelse af oplysningerne til udlandet kan jeg henvise til svaret 

på spørgsmål 42. Heraf fremgik det, at der i dag ikke er praksis for at videregive op-

lysninger fra Lægemiddelstatistikregistret til udlandet. Under iagttagelse af de EU-

retlige regler er der ikke planer om at ændre på praksis eller fastsætte nærmere reg-

ler herom. Den nugældende praksis fastholdes således.  

 

Jeg kan i øvrigt oplyse, at det følger af databeskyttelsesdirektivet (95/46/EF), at der 

kun må overføres oplysninger til et ikke-EU-land (et tredjeland), hvis dette land sikrer 

et tilstrækkeligt beskyttelsesniveau for personoplysninger, dvs. et niveau, der svarer 
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til det, der findes inden for EU. Vurderingen af dette skal som udgangspunkt foreta-

ges konkret.  

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Sophie Løhde      /      Sanne Have 

 


